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رسانه های جهان 

تی آر تی: سازمان 
جــهــانــی بــهــداشــت 
گزارش داد که تعداد 
ــرگ و مــيــرهــای  ــ م
جهانی ناشی از نوع 
ــروس کرونا  می تواند 2 تا  جدید وی
3 برابر بيشتر از 3.4 ميليون مورد 

تایيدشده توسط این سازمان باشد.

 بــی بــی ســی: طبق 
ــار رســـمـــی در  ــ ــ آمـ
گذشته  ســال  چين 
 )2020(، ۱2 ميليون
 نــوزاد در ایــن کشور 
متولد شده اند که نشان دهنده کاهش 
۱۸ درصدی نسبت به 20۱۹ است. 
ایــن پایين ترین ميزان رشــد جمعيت 
ــت. پس  در چين از ســال ۱۹۵2 اس
از 20۱۶  که جمعيت چين رونــدی 
صعودی داشــت، این چهارمين سال 
پياپی اســت که ایــن کشور با کاهش 
ــه رو بــوده اســت. چين در  جمعيت روب
سال 20۱۶ بعد از 30 سال به سياست 

تک فرزندی خاتمه داد.

یک شنبه ۲ خرداد ۱۴۰۰
۱۱ شوال  ۱۴۴۲.شماره ۲۰۶۶۶

جنگ علیه ناباروری با 130 میلیارد بدهی!
سخنگوی وزارت بهداشت در گفت وگو با خراسان از بدهی ۱3۰میلیاردی دولت به مراکز 

ناباروری خبر می دهد و از حذف ارز دولتی برای واردات تجهیزات تخصصی ابراز نگرانی می کند

مصطفی عبدالهی-  »کرونا«، »بدقولی سازمان 
برنامه و بودجه«، »حذف ارز دولتی«؛ این سه واژه 
را به خاطر داشته باشيد تا روایت وزارت بهداشت 
ــاره وضعيت اعتبارات درمــان ناباروری را  درب
بشنویم؛ روایــتــی کــه ســه ضلع ناکامی های 

اعتبارات درمان ناباروری را ترسيم کرده است.
ــزارش سه شنبه هفته گذشته در همين  در گ
صفحه، داستان تلخ اعتبارات  درمان ناباروری 
ــت کردیم. حسرت های چهارميليون  را روای
زوج نابارور که در آرزوی تجربه حس مادری و 
پدری مانده اند و از شانس بدشان، اعتبارات 
مصوب درمان ناباروری هم جای دیگری خرج 
شده اســت. البته این فقط یک دليل ناکامی 
آن هاست و به گفته کارشناسان، عوامل دیگری 
مثل محدودبودن تعداد مراکز درمان دولتی و 
کمبود متخصصان این رشته پزشکی هم کار این 

زوج های جوان را سخت کرده است.

پاسخ وزارت بهداشت درباره اعتبارات       
این که در سال ۹۹، اعتبارات درمان ناباروری 
به جای هزینه شدن در این حوزه، صرف مقابله 
با کرونا شده، موضوعی بود که در گزارش مان 
به آن اشــاره کردیم اما تلاش ما برای دریافت 
پاسخ رسمی وزارتخانه و توضيح دراین باره 
به سرانجام نرسيد. حالا دکتر »سيماسادات 
لاری«، سخنگوی وزارت بهداشت، درمــان و 
آموزش پزشکی، به این گزارش خراسان پاسخ 
داده و می گوید: »در سال ۱3۹۹ با تفاهم وزارت 
بهداشت و سازمان برنامه و بودجه، بخش اعظم 
بودجه ها صرف بيماری کرونا شده است. در 
نتيجه برخی از برنامه ها به دليل مشکلات ناشی 

از بودجه به نتيجه نرسيده است«.

بدهی ۱3۰ میلیاردی       
نکته قابل تامل دیگر که  دکتر لاری در گفت وگو با 
خراسان به آن اشاره می کند، ميزان بدهی های 
وزارت بهداشت به مراکز درمان ناباروری است. 
او اظهار می کند: »نزدیک به ۱30 ميليارد 
تومان به مراکز ناباروری بدهکار هستيم که این 
مبلغ از سازمان برنامه و بودجه دریافت نشده 

است«. البته سخنگوی وزارت بهداشت این را 
هم گفته که این بدهی ها مانع از ارائه خدمات 
مراکز به متقاضيان نشده است: »با این حال، 
مراکز ناباروری خدمات خود را به بيماران ارائه 
کرده اند و اميدواریم این مبلغ از طرف سازمان 
برنامه و بودجه در اختيار وزارت بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی قرار بگيرد تا برنامه ها در حوزه 

ناباروری دچار مشکل نشود«.

 فقط 8 درصد به خدمات نیاز دارند       
اما سخنگوی وزارت بهداشت به نکته دیگری 
ــاره می کند:  ــان نــابــاروری هم اش ــاره درم درب
»در کشور ما در جمعيت بين ۱۵ تا 4۹ سال، 
۱۶ درصد جمعيت به دنبال خدمات باروری 
می روند که از این ۱۶ درصد، حدود ۸ درصد 
به خدمات باروری نياز دارند و باید خدمات را 
در سطوح دو و سه دریافت کنند. یعنی همه این 
افراد نياز ندارند به مراکز درمان ناباروری بروند 

و به طور مثال IVF انجام دهند. بسياری از این ۸ 
درصد ممکن است با کاهش وزن و درمان های 
ابتدایی و تنظيم هورمون ها بـــاردار شوند. 
همچنين حدود ۱۵ تا 20 درصد این جمعيت 
نيازمند خدمات پيشرفته مثل IVF و خدمات 
سطح سه یا فوق تخصصی ناباروری می شوند«.

اثرگذاری عوامل اقتصادی و فرهنگی       
دکتر لاری انتقادی هم دارد و می گوید: »برخی 
افراد در زمينه درمان ناباروری صحبت های 
غيرکارشناسی می کنند و در نتيجه اجــازه 
نمی دهند مباحث کارشناسی مطرح شود.« 
دکتر لاری همچنين می افزاید: »متاسفانه کل 
این موضوع به شکل دیگری وانمود می شود 
درحالی که بحث جمعيت به مباحث اقتصادی 
و فرهنگی هم مرتبط است. افرادی که در این 
زمينه صحبت می کنند، معمولا درمورد مباحث 
دیگر که بر جمعيت موثر است، حرفی نمی زنند 

و مدام به حوزه درمان می پردازند«.

حذف ارز محیط های کشت ناباروری       
فکرش را نمی کردیم که بحث ارز دولتی و آزاد، 
به درمان ناباروری هم کشيده شود اما آن طور که 
دکتر لاری به خراسان می گوید، این اتفاق افتاده 
است. او می گوید: »محيط های کشت ناباروری 
که توليد داخل ندارد امسال از شمول ارز دولتی 
خارج شده و متاسفانه کسی به این موارد توجهی 

نمی کند«.

مثلث خطر       
به گفته سخنگوی وزارت بهداشت،  اگرچه 
مشکلات اشاره شده فعلا مانع از ارائه خدمات 
درمــان ناباروری به زوج هــای متقاضی نشده، 
اما زنگ خطر را به صدا در آورده است. این که 
اعتبارات سال ۹۹ این حوزه، صرف مقابله با 
کرونا به دليل شرایط اضطراری کشورشده،  
شاید قابل توجيه باشد اما جایگزین نشدن آن در 
سال جاری، در کنار ۱30 ميليارد بدهی دولت 
به مراکز درمان ناباروری، شرایط را نگران کننده 
کرده است و بيم آن مــی رود که 37۵ ميليارد 
تومان اعتبار مصوب امسال آن هم محقق نشود. 
به ویژه آن که دولت هم هفته های پایانی خود را 
سپری می کند و اگر در همين روزها و هفته ها 
چاره ای برای تخصيص اعتبار و پرداخت بدهی 
مراکز درمان ناباروری اندیشيده نشود، معلوم 
نيست تا آمدن دولت بعد و حساب و کتاب های 
بعد، چه اتفاقاتی رقم بخورد. درباره حذف ارز 
دولتی محيط های کشت ناباروری هم، همان 
اختلاف نظر عميق کارشناسان اقتصادی مطرح 
است؛ این که آیا ارزهای این حوزه باعث ایجاد 
رانت بوده یا واقعا تخصيص آن ضــروری بوده 
و تصميم سازان نباید آن را حذف می کردند؟ 
از همه ایــن هــا کــه بــگــذریــم، مسئله اصلی، 
چهارميليون زوج ناباروری هستند که دلشان 
می خواهد فرزندی داشته باشند؛ فرزندی که 
هم چراغ اميد خانه آن هاست و هم می تواند نرخ 
رشد جمعيت و جوانی کشور را بهبود بخشد اما 

انگار برخی از آن غافل شده اند.

 التماس سازمان تاکسیرانی
 برای واکسیناسیون تاکسیرانان

2۵0 راننده تاکسی تهران به دليل کرونا جان 
باخته اند؛ واکسيناسيون تاکسيرانان هنوز آغاز 
نشده است و حالا مدیرعامل سازمان تاکسيرانی 
تهران می گوید به وزیر بهداشت التماس می کنيم 
فکری عاجل برای واکسيناسيون رانندگان تاکسی 
کند.  محمد روشنی  گفت: متأسفانه باوجود همه 
تلاش ها واکسيناسيون رانندگان تاکسی بر اساس 
سند ملی واکسيناسيون در اولویت سوم قرار گرفته 
و به رغم پيگيری ها تغييری در این اولویت حاصل 
ــه می دهيم  نشده اســت؛ ولــی تلاش مان را ادام
تا حداقل اگر قــرار است در فاز ســوم، رانندگان 
تاکسی واکسينه شوند زودتــر از گروه های دیگر 
در همين فاز به آن ها واکسن تعلق گيرد. وی از 
رانندگان تاکسی به عنوان مدافعان خدمت یاد 
کرد و گفت: وزارت بهداشت باید هرچه سریع تر 
فکری برای  واکسيناسيون رانندگان تاکسی کند. 
وی تأکيد کرد: از وزیر بهداشت التماس می کنيم 
که فکری برای واکسيناسيون رانندگان تاکسی 
کنند. آقای نمکی بارها از مردم التماس کرد که به 
سفر نروند و پروتکل ها را رعایت کنند، اکنون ما از  
وزیر بهداشت التماس می کنيم که اقدامی عاجل 

برای واکسيناسيون رانندگان تاکسی انجام دهد.

 کاهش ۶۰ درصدی بارش ها 
طی فروردین و اردیبهشت

رئيس مرکز ملی خشکسالی و مدیریت بحران 
ســازمــان هواشناسی، از کاهش ۶0 درصــدی 
بارش ها در ایران طی فروردین و اردیبهشت امسال 
خبر داد. احد وظيفه با بيان این که بارش ها در ایران 
طی اردیبهشت ماه حدود ۱۶ ميلی متر بود، افزود: 
این درحالی است که ميانگين نرمال بارش ها در 
این ماه ۱۸ ميلی متر گزارش شده است. از این رو 
می توان گفت که در اردیبهشت با کم بارشی ۱۵ 
درصدی مواجه بودیم. وظيفه با اشاره به این که 
به طورکلی از ابتدای فروردین ماه تاکنون در کشور 
حدود 20 ميلی متر بارش داشتيم، اظهارکرد: این 
درحالی است که ميزان نرمال بارش ها در کشور 
طی دو ماه ابتدایی سال ۵2 ميلی متر است بنابراین 
بارش ها در ایران طی فروردین و اردیبهشت حدود 

۶0 درصد کمتر از نرمال بود.

برنامه ریزی برای واکسیناسیون 
معلمان و بازگشایی مدارس  

مدیرکل دفتر سلامت جمعيت، خانواده و مدارس 
وزارت بهداشت درباره احتمال بازگشایی مدارس 
از مهرماه امسال، گفت: مباحث مختلفی درباره 
مدارس وجود دارد؛ یکی سرکلاس رفتن و تجمع 
ــروج از مدرسه اســت و  بچه ها هنگام ورود و خ
دومی تجمع ابتدای صبح و هنگام ظهر است که 
با بازگشایی و تعطيلی مدارس در سيستم حمل و 
نقل عمومی رخ می دهد. برکاتی یادآور شد: برنامه 
این است که بتوانيم تا مهرماه استانداردهای لازم 
را برای بازگشایی مدارس عملی کنيم و بتوانيم 
ابتدا به سراغ گروه های درمعرض خطر و کارکنان 
و معلمان مدارس برویم و سپس به مرور معلمان را 
واکسينه کنيم؛ مطابق سند ملی واکسيناسيون 
رونــد تزریق واکسن که  از سالمندان و بيماران 
خاص آغاز شده است به مرور و تا قبل از بازگشایی 
مدارس به کارکنان و معلمان مدارس خواهد رسيد 
و  چرخه انتقال بيماری به مرور قطع می شود. وی 
ادامــه داد: علت اصلی عدم بازگشایی مدارس 
به جز موضوع سلامت دانش آموزان فعال شدن 
چرخه انتقال بيماری بوده است چراکه این بحث 
مطرح است که به رغم بيماری بی علامت یا خفيف 
کودکان، احتمال انتقال بيماری از کودکان به 

گروه های سالمند و پرریسک وجود دارد.

از پرونده های وقفی دماوند و آق مشهد چه خبر؟

رئيس سازمان جنگل ها، مراتع و آبخيزداری ضمن تشریح آخرین 
وضعيت پرونده های وقفی دماوند و جنگل های آق مشهد گفت: 
با ظرفيت قوانين فعلی جنگل های آق مشهد نمی تواند وقف 
باقی بماند. مسعود منصور دیروز در نشستی خبری درخصوص 
آخرین وضعيت پرونده های وقف جنگل های آق مشهد و کوه 
دماوند توضيح داد: جنگل ها چه طبيعی باشند و چه دست کاشت 
جزو اراضی ملی است و در آیين نامه دولت نيز بر این موضوع تاکيد 
شده است. بر این اساس تاکنون ۸۵2 پلاک در کشور )بيش 
از یک ميليون هکتار از عرصه ها( که سند وقفی و ملی داشتند، 
تعيين تکليف شدند. موضع ما این است که جنگل های آق مشهد 
طبيعی است و با ظرفيت قوانين فعلی نمی تواند وقف باقی 

بماند. این خبر حاکی است، پرونده بخش هایی از جنگل های 
هيرکانی در منطقه آق مشهد، هم اکنون مراحل رسيدگی در 
دیوان عالی را می گذراند که البته رئيس قوه قضایيه نيز چندی 
قبل در بازدید از این منطقه اشاره کرد که با اسناد و مدارک موجود 

چندان نمی توان به وقفی بودن موارد مورد اختلاف حکم کرد.

پلاک های 35 و 37 دماوند بلاتکلیف       
در ادامــه این نشست خبری رضا افلاطونی سرپرست معاونت 
حفاظت و امور اراضی سازمان جنگل ها هم درباره پرونده های 
وقفی آق مشهد و دماوند ضمن ارائه توضيحات تکميلی تصریح 
کرد: هم اکنون سند مالکيت پلاک های ۶7، ۶۸ و ۶۹ دماوند 

برای سازمان جنگل ها صادر شده است و ما منتظر اقدامات ثبت 
برای پلاک های 3۵ و 37 هستيم. وی درباره جنگل های آق مشهد 
نيز توضيح داد: هيئت پنج نفره ای از کارشناسان گزارش های خود 
را در این  باره تکميل کرده  و برای دیوان عالی کشور فرستاده اند. ما 

منتظر رای دیوان عالی کشور و اعمال ماده 477 هستيم.

۲7۰ مورد آتش سوزی در جنگل ها 
طی ۲ ماه اخیر

ــان  ــ ــازم ــ ــت س ــاظـ ــفـ ــان حـ ــ ــگ ــ ــده ی ــ ــان ــ ــرم ــ   ف
جنگل ها  گفت: طــی دومـــاه اخير در کشور 
270 مورد آتش سوزی داشتيم که به دنبال  آن 
4200 هکتار از عرصه های جنگلی و مرتعی 
با  عباس نژاد  علی  سرهنگ  دیدند.  خسارت 
اشاره به این که طی سال گذشته آتش سوزی ها 
در جنگل ها و مراتع کشور 30 درصد افزایش 
یافته بود ، افزود: بر این اساس 4۸ هزار هکتار 
ــی مرتعی و جنگلی آســيــب دیــدنــد.  از اراضـ
اخير  سه سال  طی  ــرد:  ک تصریح  عباس نژاد 
حدود ۱00 ميليارد تومان برای خرید تجهيزات 
اطفای خرید هزینه شده است. از سوی دیگر 
بين ۵ تا 7 درصد از آتش سوزی ها نياز به بالگرد 
برای اطفا دارد که برای این کار از تجهيزات 
وزارت دفاع استفاده می کنيم. فرمانده یگان 
حفاظت سازمان جنگل ها با انتقاد از این که 
گاهی بالگردها دیر به محل حادثه می رسند، 
گفت: هفته گذشته در آتش سوزی فارس بالگرد 
از تهران به محل اعزام و این کار سبب شد که 

فرصت طلایی اطفا از دست برود.

وام ۱۰ میلیون تومانی 
بازنشستگان امروز پرداخت 

می شود

مــدیــرکــل امـــور مــالــی صــنــدوق بازنشستگی 
کشوری گفت: امروزیک شنبه نوبت ششم وام 
ضروری ۱0 ميليون تومانی بازنشستگان این 
صندوق پرداخت می شود. علی خدامی افزود: 
با هماهنگی بانک عامل، تا عصر امروز  وام های 
این نوبت واریز خواهد شد. این خبر حاکی است، 
ثبت نام الکترونيکی مرحله نخست وام ضروری 
۱0 ميليون تومانی در آبان سال گذشته از طریق 
سایت صندوق بازنشستگی انجام شد که در 
نهایت ۱2۹ هزار و 7۵0 نفر واجد دریافت وام 
شدند که قرار است طی شش نوبت این تسهيلات 

پرداخت شود.

در نتایج یک پژوهش مشخص شد

کووید ۱۹ می تواند شبیه سرماخوردگی معمولی شود

نتایج یک مطالعه در آمریکا نشان می دهد، 
۱۹ در آیــنــده می تواند  بيماری کــوویــد-
همچون سرماخوردگی معمولی شــود. به 
گــزارش ایسنا به نقل از ایندین اکسپرس، 
مدل های مطالعاتی نشان می دهد، هرچه 
ــالان از طریق  ــزرگ س تــعــداد بيشتری از ب
واکسيناسيون یا ابتلا به کرونا تا حدودی در 

برابر بيماری کووید-۱۹مصون شوند، خطر 
ابتلا به نوع شدید بيماری در دهه آینده از 
بين می رود. بر اساس این مطالعه، ویروس 
 ۱۹ جدید کرونا که عامل بيماری کووید-
ــت، نمی تواند طی دهــه آینده بيش از  اس
سرفه های شایع سرماخوردگی و گرفتگی 
بينی باشد. محققان آمریکایی تاکيد کردند: 

 ۱۹ طی دهه آینده، شدت بيماری کووید-
ممکن است کاهش یابد؛ زیرا جمعيتی از 
افراد در برابر آن مصون می شوند. همچنين 
تغييرات در ميزان خطر ابتلا به این بيماری 
می تواند ناشی از سازگاری واکنش سيستم 
ایمنی بدن انسان باشد و نه بروز تغييرات 

در ویروس.

سخنگوی وزارت بهداشت :

محیط های کشت ناباروری که تولید داخل 
ندارد امسال از شمول ارز دولتی خارج شده و 
متاسفانه کسی به این موارد توجهی نمی کند

  سياوش ناصری مقدم، استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران، به مناسبت هفته 
سلامت گوارش گفت: سرطان های روده بزرگ، اتصال مری به معده، رحم و سينه در 
افراد چاق بيشتر دیده می شود و سفيران سلامت می توانند در افزایش اطلاع رسانی 
به مردم در زمينه تغيير شيوه زندگی بسيار موثر باشند. بسياری از موادغذایی و 
نوشيدنی ها باعث چاقی می شود.سرانه مصرف نوشابه در کشور 40 ليتر در سال 
است، نوع غذایی که می خوریم شامل شيرینی های فراوری شده مقدار زیادی کالری 

به بدن می رساند و این در چاقی تاثيرگذار است. وی افزود: ساعت های غذاخوردن 
و ميزان خواب نيز در چاقی نقش دارد؛ بسياری از افراد ساعت ۹ شب به بعد غذا 
می خورند و دو یا سه صبح می خوابند که سيستم خواب دچار اختلال می شود و 
تعداد سلول های چربی افزایش می یابد؛ افراد باید این شيوه زندگی را تغيير دهند، 
قبل از ساعت ۸ تا ۹ شب غذا بخورند و ساعت ۱۱ بخوابند و صبح زود بيدار شوند 
که علاوه بر سرزندگی و شادابی که در آن ها ایجاد می شود، چاق نيز نخواهند شد. 

سرانه مصرف 
نوشابه ایرانی ها 
۴۰ لیتر در سال

  پکن در آستانه دستیابی  به ایمنی جمعی
 در برابر کرونا

گلوبال تایمز دیروز نوشت: بيش از ۸0 درصد 
از ساکنان شهر پکن در چين که بــالای ۱۸ 
سال دارند، اولين دوز از واکسن کووید-۱۹ 
را دریافت کرده اند و می توان گفت پکن اولين 
شهری خواهد بود که به ایمنی جمعی در برابر 
کرونا دست می یابد. آمارها نشان می دهد: 
بيش از ۱۵ ميليون نفر از ساکنان شهر پکن در 

پنج ماه گذشته واکسن کووید-۱۹ دریافت 
کرده اند. همچنين حــدود۱2/3 ميليون نفر 
از 2۱ ميليون شهروند پکن دو دوز از واکسن 
را دریافت کرده اند. گلوبال تایمز نوشته است: 
مقامات چين برنامه ملی واکسيناسيون کرونا در 
این کشور را با تزریق روزانه بيش از ۱0 ميليون 

دوز واکسن در روز پيش می برند.  


